
La recerca, organització, 
emmagatzematge i distribu

ció de la informació són tas
ques clau en la nostra societat i 

els professionals que se'n fan car-
ree d'aquesta activitat es formen, entre 

altres centres, en la Universitat de Valen
cia. En aquesta institució comen~aren la 
seua formació universitaria Francisco Ricau 
i David Seguí on van cursar la diplomatura en 
Biblioteeonomia i Documentació que, amb la 
reforma dels títols, es transforma, el 2009, 
en el grau en Informació i Documentació. 
Aquesta titulació s'imparteix a la Facultat de 
Geografia i Historia de la qual es vicedegana 
d"Estudis i Organització Academica, la pro
fessora Nuria Tabanera. Amb tots tres hem 
conversat sobre els ambits laborals i la pro
jecció professional dels titulats en Informació 
i Documentació. 

Especialistes en mineria de dades, planificadors de la 

identitat digital i contents curators són algunes de les 

professions que els informes sobre tendencies professio

nals destaquen com a ocupacions amb futuro És la vostra 
carrera qui forma aquests professionals? 

NURIA TABANERA. A la Facultat de Geografia i Historia 

formem documenta listes i entre els perfils professionals 

de més futur per a aquests graduats hi ha els que asse

nyales. I si bé haurien de ser els documentalistes els 

que, per formació, es poden orientar a aquests sectors hi 

ha altres professionals de diversa procedencia acade

mica exercint aquestes tasques perque és un sector nou, 

creixent i no del tot perfilat. Informació i Documentació 
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és un grau que ofereix als seus estudiants les eines ade

quades per a inserir-se en el mercat laboral en aquests 

nous sectors teenologies. 

FRANCISCO RICAU. Jo m'atreviria a dir que les empreses ja 

no busquen tant perfils academics concrets sinó persones , " 

amb unes habilitats concretes i aquestes es poden desenvo- " 

lupar en un grau com és el d'lnformació i Documentació. 

1 ates aquesta previsió tan positiva, per .que penseu que el '.S 

grau en Informació i Documentació no figura entre els 
graus més demandats? 
DAVID SEGUí. Jo crec que el desconeixement de les eixides 

~ 
professionals fa que no siga una titulació molt demandada .. m 

Quan vaig comenr;:ar a estudiar el meu entorn desconeixia a 

que em dedicava fins que vaig fer les practiques en el depar

tament de Documentació de Canal 9-RTVV. 

NURIA. El grau en Informació i Documentació té com a , 

antecedent la diplomatura pero encara és escas el coneixe - . ~'1 
ment de la titulació, El camp professional més classic i 'més 

conegut socialment era el treball en biblioteques, arxius 

i centres de documentació públic:s. En els darrersanys 

l'oferta laboral ha experimentat una aturada sense que 

s'haja enfastitzat suficientment que al mateix temps''que 

ocorria eixa desacceleració en les eixides professionals ' 

més tradicionals es produ't'a un desplegament d'un ventall 

de possibilitats laborals vinculades a les noves tecnologies, ' 

els nous mitjans de comunicació i la informació en xarxa. 

DAVID. Quan nosaltres vam estudiar el títol es deia Bibliote

conomia i Documentació i cree que la gent es feia una 1d~a 

del que era aquesta carrera, pel nomo Ara és Informació . \ 

i Documentació i, tal vegada, és un nom ambiguo No sé s:i no 

hauria estat bona idea nomenar el tÍtol com grau en Gestió 

de la Informació i la Documentació. 
... " 

NURIA. Si, tens raó. És més real i dona millor idea del que 

és el grau . 

FRANCISCO, La nostra no és una professió purament voca

cional i tampoc no és fa visible en el món de la ficcló. No hi 

ha referents mediatics. 

DAVID. Jo, fins i tot, he esta temptat d'escriure sobre aquesta 

invisibilitat a les productores de les series per a que, en 

aquells ambits on tenim una tasca clau, ens traguert en 

algun capítol! A la serie House, un doctor superespecialista "', . 

en un centre d'investigació d'alt nivell de malalties rares, mai 

el veus consultar ni una base de dades, ni un llibre. Aixo és 

impossible i totalment irreal. El mateix passava amb la serie 

d'advocats d'Ally McBeal. " . "*, .r,,?~ 
FRANCISCO. Crec que tradicionalment l'alumnat d'aquesta . ' 

carrera només ha vist que hi ha tres eixides: ser funcionari 

d'una biblioteca, d'un arxiu o d'un centre de documenUú::i,ó 



público Pero des de fa temps l'empresa privada requereix 

els serveis d'especialistes en la gestió de la informació 

i de la documentació. 

David i tu sou un exemple del que dius. Podríeu explicar
nos en que consisteix el vostre treball? 
DAVID. En el meu cas jo treballe en un despatx d'advocats, 

i aquests venen coneixement als seus clients. Els resulta 

imprescindible tindre un control de tots els canvis norma

tius, estar al dia de les últimes sentencies i assegurar-se 

que res no se'ls escapa. Tingues en compte que el BOE ix 

cada dia i porfa novetats legislatives que canvien lleis 

anteriors. Nosaltres proporcionem la garantia que la ltei 

que estan consultant els nostres advocats no és la pri

mera que et trau Google. Larea on jo trebalte dins de Bro

seta Advocats és el departament d'Estudis i Coneixement. 

FRANCISCO. Jo trebalte a l'lnstituto Tecnológico de Infor

mática IITI!. al Departament d'lntel·ligencia Estrategica 

i Competitiva on, entre altres tasques, fem el seguiment 

de bases de dades d'articles científics, de patents i de tot 

alto que puga afectar a la presa de decisions d'una 

empresa . Per exemple, quan una empresa decideix posar 

en marxa un projecte, el primer pas és rastrejar si la idea 

que tenen és innovadora. A banda, he estat l'encarregat 

d' implantar un sistema en l'empresa per gestionar el 

volum de documentació que es genera fent-la més acces

sible, I col·labore estretament en el disseny de la web i en 

la gestió i dinamització de les xarxes socials. 

Em fa la sensació que el treball de documentalista i de 
gestor de la informació com el que feu vosaltres és invi
sible pero bastant imprescindible per a l'exit d'una em
presa o d'una organització. 
FRANCISCO. David et pot contar una anecdota sobre ac;:o. 

DAVID. Vaig participar junt amb altres companys del des

patx d'advocats on trebaLLe en una trobada amb estudiants 

de la primera promoció del doble grau en Ade-Dret de la 

Universitat de Valencia. Els vaig explicar el trebaLL que fem 

en documentació perque els professionals puguen estar al 

dia de les bases de dades d'ambit jurídico Un alumne em va 

dir que eLL considerava que com a professional podia bus

car i trobar la informació molt miLLor que un altre. Jo li vaig 

explicar més extensament en que consistia el trebaLL de 

documentació pero el miLLor va ser la resposta d'un profes

sor de Dret que li va dir: «Mira, un documentalista és com 

un rentaplats. Mentre no el tens no te n'adones de la seua 

importancia. Pero quan després de tenir-lo te'l lleven, és 

quan te n'adones del paper tan bo que et feia». 
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